
Ultimele zile ale Rasdaq-ului 

Din ciclul „Dacă RASDAQ a furat, să fie arestat!” 

  

După aceea Cain a zis către Abel, fratele său: "Să ieşim la câmp!" Iar când erau ei 

în câmpie, Cain s-a aruncat asupra lui Abel, fratele său, şi l-a omorât.  9. Atunci a 

zis Domnul Dumnezeu către Cain: "Unde este Abel, fratele tău?" Iar el a răspuns: 

"Nu ştiu! Au doară eu sunt păzitorul fratelui meu?" 

 

    Pe la un început de primăvară sau poate sfârşit apoteotic de iarnă, mări se vorbiră,/ ei 

se sfătuiră pe la apus de soare/ ca să mi-l omoare...” 

Pe cine? Pe Rasdaq, cum pe cine? 

 

    De ce? Că are oi mai multe/Mândre şi cornute? Poate...Dar mai curând ca să poată 

oamenii să-şi ia oile acasă să nu le mai ţină în văzul lumii în locuri dubioase, cu denumiri 

ciudate, gen „pieţe reglementate”. 

 

    Pentru că în zilele noastre totul trebuie să poarte un nume cât mai tehnic şi deci 

înfricoşător, care să oprească oamenii de la a cerceta chestiunea în cauză, cei opt 

ciobănei s-au gândit că ar fi oportun ca arma cu care va fi ucis Rasdaq-ul să se cheme 

„Codul Bursei de Valori Bucureşti-operator de sistem”. E frumos, nu? 70 de pagini, care 

au fost postate cu un fair-play desăvârşit încă din 12 martie pe www.rasd.ro şi pe care nu 

le-a citit probabil mai nimeni. Ca să zicem altfel, funia a fost atârnată cu o relaxare totală 

chiar în casa viitorului spânzurat. 

Da’ de ce zicem aşa? 

 

Păi zicem pentru că în cinci zile după ce CNVM-ul va fi de acord cu fapta ciobăneilor, 

ceea ce ştiam cu toţii că a fost odată Piaţa Rasdaq va intra în istoria acestui popor, mare 

investitor la bursă. 

În primul rând va avea un alt nume acest Rasdaq pe care îl ştim de mic copil-nu se va 

mai chema „piaţă”, ci i se va zice sistem. Sună mai bine pentru popor, dar de fapt e mult 

mai rău. Pentru că nu e un simplu sistem, ci unul alternativ. 

De la nume pleacă apoi şi al doilea rând şi al treilea şi al o sutălea, pentru că Legea, zisă 

şi 297, îl vorbeşte foarte rău pe acest sistem. Nu că e doar un copil vitreg, din flori, dar e 

azvârlit departe de mama CNVM, chiar din născare. Nici chiar regulile din nobila casa 

CNVM-adică Statutul mămicii, nu sunt prea darnice cu bietul sistem, care e lăsat cam la 

voia întâmplării, vine acasă când vrea, nu prea îl întreabă nimeni ce a făcut, adică se 

renunţă de la început la obligaţiile parentale de supraveghere şi control. Şi atunci, în 

condiţiile astea, Doamne fereşte, dacă va fi să fie pe bune vorba aia „Dacă RASDAQ a 

furat, să fie arestat!”. 



 

Cel mai rău e totuşi că frăţiorul cel mare BVBul i-a pus gândul ăsta rău bietului Rasdaq, 

poate cu acordul mămicii, poate că fără, şi a zis aşa: 

1.Cine e acum pe Piaţa Rasdaq să fie automat şi pe sistem. Asta e o pocnitură  imensă 

în moalele capului pentru toată piaţa din Românica. O să vedem puţin mai încolo ce se 

întâmplă cu sistemul ăsta alternativ, mai bine zis ce îi lipseşte ca să ţină rasdaqul în viaţă. 

2.Să fie, dar nu oricât. Doar 60 de zile. Dacă în 60 de zile băieţii cu firme  pe Rasdaq nu 

zic expres că mai vor să stea la tranzacţionare-Aufwiedersen! Au revoir mon amour! Am 

plecat, ne-am delistat! 

 

Să mai explicăm puţin, poate nu e clar. În 60 de zile de la intrarea în vigoare a Codului, 

care schimbă statutul Rasdaq din piaţă reglementată în sistem alternativ de 

tranzacţionare, emitenţii, adică consiliile de administraţie, adică preşedinţii de consilii sau 

directorii generali, adică, în esenţă, acţionarii majoritari, sau oamenii din umbra lor, 

trebuie să zică voios şi expres că la place în continuare de Rasdaq, de bursă, de piaţa 

de capital în general. Adică trebuie să semneze un contract cu BVB-ul ca să fie 

tranzacţionaţi în continuare pe Rasdaq. 

 

Să zicem şi că nu scrie nicăieri că e nevoie de AGA ca să nu se semneze contractul cu 

BVB. Pur şi simplu nu se semnează. Pot să ţipe cât vor minoritarii pe la porţi, directorul 

general nu semnează 60 de zile contractul şi gata-delistarea e făcută! 

Adică, ei trebuie să zică „ da, ne place să trimitem mereu raportări către CNVM şi piaţă, 

ne place să informăm mereu publicul când ne luăm pe firmă o casă, un teren sau chiar o 

maşină mai mişto, ne place să lăsăm străinii să-şi bage nasul în contabilitatea noastră, 

ne place să dăm bani cu căruţa degeaba în oferte publice obligatorii...” 

Şi acum se naşte legitima interogaţie: Cine va mai vrea să stea pe Rasdaq? O variantă 

onestă de răspuns ar fi:  Va sta cine vrea să construiască o companie cu un nume 

respectabil, atractivă pentru investitori, bla, bla, bla. Excelent răspuns! 

Dar vă întreb eu: Cine a luat relativ ieftin la privatizare o întreprindere cu merite deosebite, 

dintre care cele mai mari poate sunt clădirile şi terenurile din patrimoniu, mai are chef, 

după atâţia ani de Rasdaq forţat (că a luat-o gata listată, asta era legea atunci), de 

raportări, prospecte şi voturi cumulative? Nţ! Pas du tous! 

Sau vă întreb aşa. Dacă eşti mare investitor şi vrei să preiei o afacere importantă, care 

presupune investiţii masive, cam în cât timp ai vrea să-ţi recuperezi banii şi să treci pe 

profit-în doi, trei ani sau în douăzeci de ani. Pentru prima variantă nu prea e cazul să auzi 

de bursă şi de raportări. 

 

După ce cumperi afacerea, dacă poţi să te înţelegi cu ceilalţi competitori de pe piaţă să 

fixezi anumite preţuri sub care să nu se coboare, oare cum e mai simplu să o faci, dacă 

eşti listat sau dacă eşti delistat? 

 

Dar vă mai întreb şi aşa. Atunci când mama CNVM şi frăţiorul cel mare BVB au vrut să 



ţină în viaţă o piaţă de capital în Românica de ce nu le-au zis investitorilor, oameni simpli 

sau fonduri internaţionale, „băi, băieţi, faceţi cum credeţi, dar Rasdaqul ăsta e cam nasol, 

nu e piaţă reglementată, e un simplu sistem, când vrea majoritarul să plece de pe el, 

pleacă bine-mersi”. N-au zis, că dacă ziceau aşa de la început, Rasdaqul era istorie de 

acum 8-9 ani. 

 

Dar aşa, e mai bine: au venit fraierii, au investit în companii pe Rasdaq s-au făcut 

tranzacţii, totul a fost OK. Ce dacă înseamnă că i-am înşelat, au destui bani, ce dacă 

majoritarul o să facă ce vrea cu firma aia a lui delistată? Ce dacă o să plece marii 

investitori din piaţa din Românica pentru că suntem neserioşi şi pe alocuri hoţi? Căci vă 

mai întreb şi altceva, odată delistate firmele de pe Rasdaq prin nesemnarea contractului 

cu bursa, cine o să le mai dea minoritarilor banii pe acţiunile lor care nu se vor mai 

tranzacţiona nicăieri? Majoritarul? Doar n-o fi nebun? CNVMul, BVBul? Eu ştiu... 

 

Ce nu e obligatoriu să faci pe sistem, adică pe sistemul alternativ de tranzacţionare-
ATS 

 

 

1.    Oferta publica obligatorie de preluare se aplica doar in cazul emitentilor 
tranzactionati pe piete reglementate 

 

 

“O persoană care, urmare a achiziţiilor sale sau ale persoanelor cu care acţionează în 

mod concertat, deţine mai mult de 33% din drepturile de vot asupra unei societăţi 

comerciale este obligată să lanseze o ofertă publică adresată tuturor deţinătorilor de 

valori mobiliare şi având ca obiect toate deţinerile acestora cât mai curând posibil, dar nu 

mai târziu de 2 luni de la momentul atingerii respectivei deţineri.” 

 

2.    Intocmirea unui prospect de emisiune aprobat de catre CNVM pentru admiterea 
unui emitent la tranzactionare este obligatorie doar in cazul pietelor reglementate 

 

 

3.    Prevederile Legii pietei de capital privind transparenta emitentilor sunt 
aplicabile doar pietelor reglementate 

 

 

Nu sunt obligatorii pentru noul rasdaq-ATS  

 

 a)Rapoartele trimestriale ; 

 b)Rapoarte intocmite de auditor la solicitarea actionarilor ce detin minim 5% din 

capitalul social al emitentului; 



 c)Rapoarte referitoare la evenimente care pot avea influenta asupra pretului 

actiunilor, prevazute de art. 224 alin.5 din Legea nr.297/2004 si mentionate in art.113 

pct.B din Regulamentul nr.1/2006- schimbări în obligaţiile societăţii care pot afecta 

semnificativ activitatea acesteia sau situaţia sa patrimoniala; achiziţii sau 

înstrăinări importante de active; contracte încheiate de societatea a căror valoare 

depăşeşte 10% din cifra de afaceri netă aferentă ultimilor situaţii financiare anuale 

sau contracte încheiate în afara activităţii curente a societăţii; Realizarea unui 

produs sau introducerea unui serviciu nou sau a unui proces de dezvoltare ce 

afectează resursele societăţii comerciale; 

 d) Informarea privind atingerea, depăşirea sau scaderea sub unul din pragurile de 

5%, 10%, 33%, 50%, 75%, 90% din totalul drepturilor de vot, de către orice persoana 

fizică sau juridică este obligatorie, conform art.116 din Regulamentul nr.1/2006, doar in 

cazul emitentilor tranzactionati pe o piata reglementata. 

 

4.    Alegerea membrilor consiliului de administratie prin metoda votului cumulativ 
la solicitarea unui actionar semnificativ  este obligatorie doar pentru emitentii 
tranzactionati pe o piata reglementata.  
 

 

5.    Codul BVB-operator de sistem permite iesirea de la tranzactionare de pe ATS-
Rasdaq prin simpla hotarare AGEA, potrivit reglementarilor CNVM (in prezent 
Dispunerea de Masuri nr.8/2006) in timp de Codul BVB-operator de piata se poate 
face doar prin oferta publica de preluare efectuata de actionarul majoritar care 
detine cel putin 95% din drepturile de vot sau a achizitionat in cadrul ofertei mai 
mult de 90% din actiunile vizate 

 


